

*Having examined* at its twenty-sixth session the reports of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in East Africa, 1960, on Ruanda-Urundi and Tanganyika,<sup>15</sup>

*Having heard* the oral observations made by the representatives of Belgium and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland concerning the reports of the Visiting Mission,

1. *Takes note* of the reports of the Visiting Mission and of the observations of the Administering Authorities thereon;

2. *Expresses its appreciation* of the work accomplished by the Visiting Mission.

1134th meeting,  
30 June 1960.

**B**

*The Trusteeship Council,*

*Having taken into account* the observations, conclusions and recommendations contained in the reports of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in East Africa, 1960,<sup>15</sup> as well as the observations of the Administering Authorities thereon, in formulating its own conclusions and recommendations on the conditions in the Trust Territories of Ruanda-Urundi and Tanganyika,

1. *Decides* that it will continue to take these observations and conclusions into account in the future examination of matters relating to the Trust Territories concerned;

2. *Invites* the Administering Authorities concerned to take into account the conclusions and recommendations of the Visiting Mission as well as the comments made thereon by the members of the Council;

3. *Decides*, in accordance with rule 99 of its rules of procedure, that the reports of the Visiting Mission, the statements made by the representatives and special representative of the Administering Authority for Tanganyika at the 1100th meeting of the Council, and the text of the present resolution shall be printed.

1134th meeting,  
30 June 1960.

**2020 (XXVI). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1961**

*The Trusteeship Council,*

*Having decided* to dispatch a separate regular visiting mission to the Trust Territory of the Pacific Islands in 1961 in order to permit a closer study of developments in that Territory,<sup>16</sup>

*Having decided* that the Visiting Mission should be composed of Mr. Carlos Salamanca (Bolivia) as Chairman, Miss Marthe Tenzer (Belgium), Mr. Maharakrishna Rasgotra (India) and Mr. Geoffrey Caston (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland),

*Having decided* that the Visiting Mission should depart early in 1961 and that the duration of its visit in the Trust Territory should be approximately six weeks,

<sup>15</sup> *Ibid.*, Twenty-sixth Session, Supplement No. 2 (T/1532) and Supplement No. 3 (T/1538).

<sup>16</sup> See resolution 2017 (XXVI).

*Ayant examiné*, à sa vingt-sixième session, les rapports sur le Ruanda-Urundi et le Tanganyika de la Mission de visite des Nations Unies dans les territoires sous tutelle de l'Afrique orientale (1960)<sup>15</sup>,

*Ayant entendu* les observations faites oralement par les représentants de la Belgique et du Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord au sujet des rapports de la Mission de visite,

1. *Prend acte* des rapports de la Mission de visite et des observations des autorités administrantes à leur sujet;

2. *Exprime sa satisfaction* du travail accompli par la Mission de visite.

1134ème séance,  
30 juin 1960.

**B**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant tenu compte*, pour formuler ses conclusions et recommandations sur la situation dans les Territoires sous tutelle du Ruanda-Urundi et du Tanganyika, des observations, conclusions et recommandations contenues dans les rapports de la Mission de visite des Nations Unies dans les territoires sous tutelle de l'Afrique orientale (1960)<sup>15</sup>, ainsi que des observations présentées à ce sujet par les autorités administrantes,

1. *Décide* de continuer à tenir compte de ces observations et conclusions lorsqu'il examinera à nouveau les questions relatives aux territoires sous tutelle intéressés;

2. *Invite* les autorités administrantes intéressées à tenir compte des conclusions et recommandations de la Mission de visite, aussi bien que des observations faites à ce sujet par les membres du Conseil;

3. *Décide*, conformément à l'article 99 de son règlement intérieur, de faire imprimer les rapports de la Mission de visite, les déclarations du représentant et du représentant spécial de l'Autorité chargée de l'administration du Tanganyika à la 1100ème séance du Conseil, et le texte de la présente résolution.

1134ème séance,  
30 juin 1960.

**2020 (XXVI). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1961)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant décidé* d'envoyer une mission de visite périodique distincte en 1961 dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique afin qu'il soit possible d'étudier de plus près l'évolution de la situation dans ce territoire<sup>16</sup>,

*Ayant décidé* que la Mission de visite serait composée de M. Carlos Salamanca (Bolivie), président, Mlle Marthe Tenzer (Belgique), M. Maharakrishna Rasgotra (Inde) et M. Geoffrey Caston (Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord),

*Ayant décidé* que la Mission de visite partirait au début de l'année 1961 et que la visite dans le Territoire sous tutelle durerait environ six semaines,

<sup>15</sup> *Ibid.*, vingt-sixième session, Supplément No 2 (T/1532) et Supplément No 3 (T/1538).

<sup>16</sup> Voir résolution 2017 (XXVI).

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory of the Pacific Islands towards the realization of the objective set forth in Article 76 b of the Charter of the United Nations, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949 and other relevant Assembly resolutions;

2. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report fully on the formulation of early successive intermediate targets and dates in the fields of political, economic, social and educational development so as to create, as soon as possible, favourable conditions for the attainment of self-government or independence;

3. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and of resolutions adopted by it, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Trust Territory, in petitions received by the Council concerning the Trust Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Trust Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

4. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

5. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report to the Trust Territory of the Pacific Islands containing its findings with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

1134th meeting,  
30 June 1960.

## RESOLUTIONS ON PETITIONS CONCERNING THE TRUST TERRITORIES \*

### I. *Tanganyika*

#### 2021 (XXVI). *Petition from Mr. A. H. Paes* (T/PET.2/229 and Add.1 and 2)

*The Trusteeship Council,*

*Having examined*, in consultation with the United Kingdom as the Administering Authority concerned, the petition from Mr. A. H. Paes concerning Tanganyika,<sup>17</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statements of the special representative;

2. *Suggests* to the Administering Authority that, in the certificates issued to Government officials when they are retired from service, it should avoid the use of expressions which are liable to be misunderstood

\* For documents of the T/L... series, containing the reports of the Standing Committee on Petitions, see *Official Records of the Trusteeship Council, Twenty-sixth Session, Annexes*, agenda item 4.

<sup>17</sup> T/PET.2/229 and Add.1 and 2, T/OBS.2/51 and Add.1 and 2, T/L.990.

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale, en date du 15 novembre 1949, ainsi que des autres résolutions pertinentes de l'Assemblée;

2. *Invite* la Mission de visite à faire une enquête et un rapport complets sur la fixation de dates limites et de dates intermédiaires rapprochées concernant l'évolution dans les domaines politique, économique et social, et dans celui de l'enseignement, afin de créer dès que possible des conditions favorables à l'accession à l'autonomie ou à l'indépendance;

3. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et des résolutions adoptées par le Conseil, les questions qui ont été évoquées à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire sous tutelle, dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet du Territoire sous tutelle, dans les rapports des missions de visite périodiques qui se sont rendues précédemment dans le Territoire sous tutelle et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'Autorité administrante;

4. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

5. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, le plus tôt possible, un rapport sur le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique contenant ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon de présenter.

1134ème séance,  
30 juin 1960.

## RESOLUTIONS AU SUJET DE PETITIONS CONCERNANT LES TERRITOIRES SOUS TUTELLE \*

### I. *Tanganyika*

#### 2021 (XXVI). *Pétition de M. A. H. Paes* (T/PET.2/229 et Add.1 et 2)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec le Royaume-Uni, autorité administrante intéressée, la pétition de M. A. H. Paes concernant le Tanganyika<sup>17</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations du représentant spécial;

2. *Suggère* que l'Autorité administrante évite d'utiliser, dans les certificats délivrés aux fonctionnaires publics à la cessation de leurs services, des expressions qui pourraient prêter à malentendu et par conséquent

\* Pour les documents de la série T/L..., contenant les rapports du Comité permanent des pétitions, voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, vingt-sixième session, Annexes*, point 4 de l'ordre du jour.

<sup>17</sup> Voir T/PET.2/229 et Add.1 et 2, T/OBS.2/51 et Add.1 et 2, T/L.990.